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Marina Constantinescu: Cu ce aţi absolvit Institutul? 
Soroana Coroamă: Cu Amphitrion de Plaut. Spectacolul 
meu de diplomă. Am luat "foarte bine". Am început cu 
dreptul . Eram deja angajată la Teatrul Municipal, a urmat 
angajamentul Mariettei Sadova la Studioul Nottara, şi , 
în acelaşi timp, eram şi preparator la Institut. Pe urmă 
am fost asistent la Bălţăţeanu, la Ion Finteşteanu şi un 
an la Aura Buzescu. Mai târziu am făcut clasă comună 
cu Radu Beligan şi , în cele din urmă, am avut şi propria 
mea clasă. 
G!LB Cu ce aţi debutat? 
[III Cu un spectacol pentru copii, Mic-pitic inimă de 
voinic, la Teatrul Municipal. Debutul pe care-I consider 
eu real a fost cu Micii burghezi la teatrul nou înfiinţat, 
Studioul Nottara, unde directoare era Marietta Sadova. 
Am fost primul director de scenă al teatrului. 
U!tH Au exista t momente nodale În cariera 
dumneavoastră? 
� Desigur, ca şi în teatrul românesc în general. Unul 
dintre ele a fost perioada imediat de după război, o 
explozie a teatrului nou, modern. Şi mai ales cristalizarea 
concepţiei asupra importanţei contribuţiei regizorului . 
Ideea a existat dinainte, dar atunci s-a clarificat şi s-a 
pus în practică concret. Nu s-a mai pus problema să se 
realizeze un spectacol, fără o concepţie şi o viziune 
regizorală. La asta au contribuit regizorii mari de atunci : 
Marietta Sadova, Şahighian, Sică Alexandrescu, Soare 
Z. Soare şi marii lor precursori Ion Sava şi Victor Ion 
Popa, scenograful Kiriacoff, care a lucrat mult cu Sava. 
Estetic vorbind ,  o importanţă majoră a avut Alice 
Voinescu care, alături de Marietta Sadova şi Lucia 
Sturdza Bulandra, a alcătuit acel trio de mari personalităţi 
cărora eu le sunt datoare. Pe Alice Voinescu am 
cunoscut-o încă de la admitere. Ea era, la reg ie, 



elementul principal în acel examen 
şi ulterior, în Institut. Ca profesor, am 
avut-o foarte puţin timp pentru că a 
fost gonită literalmente de regimul ce 
tocmai se instala. La început mai 
i nsin uant , apoi violent şi foarte 
violent. Am rămas însă în contact cu 
Alice Voinescu aproape cât a ţinut şi 
viata ei. 
� Când aţi avut şi dumneavoa
stră de-a face cu regimul comunist, 
in mod direct şi brutal? 
� Am fost scoasă din teatru în 
1959. Fratele meu ,  doctoru l  G .  
Plăcin_ţeanu, medic primar ortoped la 
Spita l u l  B râncovenesc, fusese 
arestat pe 13 august 1959, exact în 
ziua când făcuse una dintre cele mai 
importante operaţi i pe coloana 
vertebrală care se efectuase la noi 
în ţară şi, se pare, care era unicat, şi 
în Europa. Pe 15 august m-au scos 
pe mine d in teatru , pe urmă pe 
mama, Mansi Barberis, din Uniunea 
Compozitorilor. Motivul? Duşmănia 
personală, vehementă şi criminală a 
lui Gheorghiu Dej. Mai mult decât să-I 
ai duşman direct pe şeful statului şi 
al P.C.R. , nu se putea. Noi l-am avut 
pe el. La noi s-a întâmplat exact ca 
în Evul Mediu, pe care l-am iubit atât. 
Dominic Stanca, soţul meu, a spus 
atunci că trăim o tragedie sân
geroasă, medievală. Tiranul î l ucide 
pe cel ce a îndrăznit să se considere 
om liber şi să iubească şi să trăiască 
liber. Nu vreau să vorbesc mai mult 
despre asta. Fratele meu a fost 
omorât, ucis, subliniez, la 36 de ani, 
în închisoarea teribilă de la Râmnicu
Sărat, la un an şi câteva luni după 
arestare. 
�Ce aţi făcut În perioada aceea? 
�Am fost muncitoare la o coope
rativă. Cu munca la domici l iu .  A 
fost tot ce am putut face. Interdicţia 
mi-a fost ridicată după moartea lui 
Dej. 

[l!iiB Cum aţi reinnodat firul după o 
absenţă Însemnată? � Mult mai uşor decât mi-am 
închipuit. Prin Teatrul Naţional din 
laşi, unde mai lucrasem şi luasem 
chiar un premiu pentru spectacolul 
Pogoară iarna. M-a chemat directorul 
de atunci, profesorul Ilie Grămadă, şi
am pus Anton Pann de Lucian Blaga. 
Ulterior am făcut Lungul drum al zilei 
către noapte, Beckett de Anoui lh ,  
Noaptea iguanei şi mu lte altele. 
Imediat am reinceput şi la Bucureşti, 
la Teatrul Naţional, cu Surorile Baga, 
la Teatrul Nottara cu Petru Rareş, mai 
târziu - Profesiunea doamnei Warren 
sau Raţa sălbatică. Lucrasem şi la 
Naţionalul din Cluj Nu sunt Turnul 
Eiffel de Ecateri na Oproi u şi Li o la de 
Pirandello. Tot în anii '60 şi '70 a 
început indelungata mea colaborare 
cu Teatr u l  şi Opera Naţională 
Germană d in  Weimar şi cu 
Televiziunea Română. Tot prin teatru 
l-am cunoscut şi pe Dominic Stanca, 
cel de-al doi lea soţ al meu. L-am 
văzut la Cluj în Micii burghezi. Am 
avut o revelaţie. Eram divorţată de 
aproape un an de Sextil Coroamă. O 
despărţi re foarte g rea şi foarte 
dureroasă. Căsătoria cu Sextil a fost 
foarte frumoasă. Şi apoi, îl am pe 
Radu. Şi Radu pe Vlad . . . În fine, nu 
regret n i m ic. După d ivorţ, l e  

spusesem părinţilor că nu  mă mai 
mărit. Pe această stare de spirit a 
apărut Dominic, pe scenă, jucând 
Piotr. A fost cu adevărat dragoste la 
prima vedere, de ambele pă�i. De la 
recepţia trad iţ iona lă de după 
spectacol am plecat ţinându-ne de 
mână. Aşa am mers toată viaţa 
noastră. 
U!il!1l Prin Dominic şi, implicit, Radu 
Stanca, vărul său, aţi cunoscut şi 
membri ai "Cercului" de la Sibiu? 
� Pe toţi . Au fost la noi în casă 
de mu lte ori . În întâlneam uneori 
zi l nic, alteori de două-trei ori pe 
săptămână. Veneau Balotă, Ne
goiţescu ,  Radu Stanca cu Dorina, 
soţia lui, Doi naş cu l rinel Liciu, Cornel 
şi Zorina Regmann, Eta Boieriu , I .D. 
Sârbu ,  loan ich ie O l tean u .  Îmi  
amintesc nopţi le de lucru a le lu i  
Dominic, poet ş i  romancier, serile in 
care citeam, discutam ore şi ore. 
Avea un foarte ascuţit s imţ de 
observaţie. Apoi, excursi i le noastre 
minunate, care nu erau numai nişte 
simple pl imbări de vacanţă. Erau 
nişte iniţieri, o altă formă de dialog, 
de comunicare între noi. 
�Cum aţi defini dumneavoastră 
comunismul? Dar prezentul? 
fi.B Pentru comunism, cea mai 
s imp lă defi n i ţ ie ar f i : o utopie 
�ângeroasă. Poate e prea simplist. 
In orice caz, comunismul a prins şi 
prinde pentru că se adresează cu 
cuv inte s imp le u nor necesităţi 
primare ale omulu i ,  promiţându-i 
ceva uşor de înţeles şi acceptat. 
D ramatic este însă că această 
prom is iune este întotdeauna 
delegată, comunismul este aca
parator, are tendinţa de a cuprinde 
tot. Şi aşa apare total itarismul . 
Comunismul s-a i nstalat la noi la
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sfârşitul unui război, într-o manieră 
foarte brutală: cu tancurile. 



Nu cred că se mai poate reveni la aşa 
ceva. E ca şi cum ceri să-ţi trăieşti 
ziua de ieri. E imposibil. Pe de altă 
parte, ceea ce se pune astăzi în faţa 
oamenilor este un altceva confuz. 
Cred că trăim o criză mai profundă şi 
mult mai largă. O criză planetară, fără 
frontiere, care nu se limitează la o 
schimbare de sistem, care a început, 
după părerea mea, cu explozia primei 
bombe atomice, cea de încercare, nu 
cea de la Hiroshima. O întreagă 
perioadă a istoriei omului a luat sfârşit 
atunci. Şi-a început altceva. Un fel de 
tranziţie spre altceva, acest altceva 
însemnând foarte m ulte: globa
l izare ,  ing i nerie genetică etc .În 
momentul în care omul a intrat în 
ceva atât de intim cum este atomul, 
a născut începutul unei alte civi lizaţii 
şi al unei alte culturi. Tot timpul ne 
izbim de l umea reală şi de cea 
virtuală. În unele părţi ale pământului 
se trăieşte ca în peşteri, iar în altele 
oamenii se joacă cu lumi virtuale. De 
aceea spun că nu e vorba doar de 
România, într-un context singular. 
[H!I Cu ce ochi vedeţi teatrul de 
astăzi? Cum vă raportaţi la el şi cum 
il aşezaţi faţă de creaţia 
dumneavoastră? � M-am aşteptat ca după 1989 
să aibă loc un fel de resurecţie, ca 
aceea din '46. O explozie a unui 
teatru vital, scormonitor, inventiv. Am 
asistat, dimpotrivă, la etalarea unui 
teatru întunecos, mâlos, bazat pe o 
estetică a urâtului, a purulentului , mai 
degrabă. Un teatru rece, a cărui 
răceală te îngheaţă. Un teatru care 
poate să te încânta mental , dar nu şi 
�anal. 
�Aţi marcat un cadru. Putem să 
lăsăm la o parte gonoralizărilo şi să
!!!!...!!mi câteva exemple concrete? 
� E greu , pentru că este o 
tendinţă. "Ceva" alunecos, uneori te 

i rită, alteori te plictiseşte. Rareori �dează". 
[i!iUI Şi tendinţa cine o dă? � . . .  Tot noi. Am senzaţia că se 
răscoleşte disperarea, neputinţa sau 
dorinţa de a accede rapid într-o lume 
rece, lipsită de sentimente. O lume 
confortab i lă .  Fără emoţi i ,  fără 
chemarea vieţi i . Sunt un om de teatru 
care azi urmăreşte greu spectacolele 
de teatru . În ce sens greu? Ori sunt 
previzibile-şi le las deoparte pe cele 
proaste, cenuşii, terne complet - nu 
aduc nimic şi atunci mă întreb ce caut 
acolo. Aştept un  deschizător de 
drumuri spre altceva, spre viitor. Sub 
forţa şocului -vizual, auditiv, moral
cred că eşti aneantizat mai degrabă 
decât provocat creativ. Multe lucr�ri 
mi se par gratuite, r id icole . ( I n  
paranteză fie spus, se vorbeşte 
mizerabil astăzi pe scenă). 
Rareori mi se întâmp lă ca un  
spectacol să-mi facă p lăcere . 
Vorbesc despre ceea ce am văzut, 
fireşte. Să urmăresc, să ascult cu 
p lăcere. Atu nci , d i ntr-o dată se 
creează în mine o mare l inişte şi o 
disponibilitate de a primi, de a da, de 
a merge împreună mai departe. Se 
aşază în mine momentele p l ine, 
rotunde, consistente, cărnoase, 
minunate. Şi apare comunicarea. La 
un spectacol care mi-a plăcut foarte 
mult, Phaedra a lui Purcărete, am 
realizat că se poate comunica chiar 
şi prin bâlbâială, prin linearitate, prin 
bolboroseli, prin sunete în devenire. 
Ca şi prin anumite mişcări care parcă 
se nasc, se pierd şi iar renasc, ceva 
care se transmite ca un fel de undă. 
Am avut o senzaţie curioasă, recent, 
la Levantu/Cătălinei Buzoianu după 
Mircea Cărtărescu, în scenografia 
Velicăi Panduru. Au fost momente de 
teatru care erau parcă fluide. Şi în 
sunet, şi în vorbă. O curgere a ceva 
misterios. 

� Cum vine şi cum se aşază în 
dumneavoastră "Premiul UNITER 
pentru Întreaga activitate de regizor", 
care vă va fi oferit nu peste mult timp, 
În seara Galei? 
(1'1111 Emoţie şi mare plăcere. Este 
important şi semnificativ şi prin felul 
cum s-a decernat până acum, cum 
s-a conturat şi s-a impus în mişcarea 
noastră teatrală, culturală. Este un 
moment important al vieţii mele şi-1 
resimt ca atare. S-aşteptăm clipa 
decernării. Să nu vorbim înainte. 
[i!!iJ Ce regizori v-au interesat 
de-a lungul vremii? 
(1'1111 Marietta Sadova, Şahighian. 
Am fost şocată de spectacolele de 
avangardă ale lui Ion Sava. Nu ştiu 
dacă mi-au plăcut pe loc sau imediat 
după. Peste ani mi-au revenit scene, 
momente. Mi s-au refăcut stări de 
care pe loc n-am fost conştientă. Mi-a 
plăcut enorm spectacolul lui Liviu 
Ciulei, Cum vă place de la Bulandra. 
Îm i  am i ntesc de Domnişoara 
Nastasia a lui Horea Popescu .  Au 
fost două spectacole ale lu i Radu 
Penciulescu care mi-au plăcut foarte 
tare : Ioana d'Arc a lu i  Anoui lh şi 
Tango de Mrozek . .  Altul al lui Crin 
Teodorescu, Vară şi fum, făcut la laşi, 
Jurnalul Annei Franck al lui George 
Teodorescu . Timpul cerne, face o 
selecţi e .  Destui reg izor i d i n  
generaţi i le mai tinere vor rămâne 
pentru că au avut de spus ceva. Eu 
nu cred în celebritatea impusă şi nici 
în aceea fabricată. Iar în artele 
spectacolului e uşor de făcut asta. Îmi 
repugnă mercantilismul, bisericuţele. 
Ele acţionează, şi uneori puternic, pe 
o durată limitată însă. După asta, ce 
rămâne? Ce se întâmplă cu regizori i 
pompaţi de critică în mod fals  şi 
nemeritat? 
Actorul ,  de exemplu, tră ieşte prin 
impactul la public. Nu prin  decizia 
cronicilor, in ultimă instanţă. Poţi să 



spui cât vrei despre un actor: că este 
genial, nemaipomenit sau invers. 
Degeaba. Publicul larg îi stabileşte 
succesul sau insuccesul .  
U!B Priviţi câteva minute inapoi, pe 
firul vieţii. Ce vedeţi? 
� Să ştii că mă gândesc foarte 
mult la trecut. Şi nu este doar o 
chestiune pe care vârsta mea să o 
justifice. De când eram copil conta 
enorm ce-a fost şi ce va fi . Se 
combinau proiecţii le. Aveam opt ani 
când a murit bunicul meu matern. M-a 
adorat şi l-am adorat pe Giuseppe 
Barberis, italianul venit în România 
cu ingineria lui şi rămas aici pe vecie, 
cu noua lui fami l ie. Din momentul 
morţii lui, timpul pentru mine s-a 

împărţit în două: înainte şi după 
plecarea bunicului meu. A urmat 
bunica mea. Şi tot aşa, o departajare 
a timpului, a lumii . Citeam undeva că 
moartea fiecărui ins este un proces 
conti n uu  determ i nat lent şi de 
dispariţia celor care te-au iubit ş i  pe 
care i-ai iubit. Murim, puţin câte puţin, 
mereu cu fiecare dintre ei . Am murit 
cu fratele meu, singurul om din lume 
la fel cu mine, acelaşi sânge, aceleaşi 
gene . . .  Dezastrul cu Dominic care 
abia împlinise 50 de ani când s-a 
întâmplat. Sunt scene pe care le văd: 
cum a lucrat până în ultima clipă, cum 
m-a iubit până în ultima secundă 
înainte să se piardă . . .  P lecarea 
părinţilor mei , a prietenilor mei dragi. 

Mi-amintesc şi momentele teribile, de 
răscruce din viaţa mea. Dar şi tot ce
a fost frumos, şi luminos, şi bun, şi 
fericit. Am trăit dezastre dar şi atâta 
dragoste! Câtă bucurie că există fiul 
meu, nepotul meu şi încă prieteni, 
rude. Şi tinerii cu care lucrez. Trecutul 
există selectat de memoria mea, un 
personaj voluntar şi independent. Dar 
am atâta bucurie de a trăi în prezent 
şi, mai ales, atâta speranţă pentru 
viitor! În străfundul meu nu am pierdut 
niciodată speranţa. A fost acolo un 
fel de sâmbure tare care n-a lăsat să 
se prăbuşească imperiul meu. 

H��� 
4 februarie 1999 

In t imp ul raalizirll sarialulul "Mu�tlnll" la TVR in noiembrie 1971. in prim-plan Sorana Coroam6-Stanca, a utoarea sce nariului fi a r egiei, fi 
S ilvia Popo vlcllnterpreta rolului Oana. 


